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 خلط مطلب در كاهش نرخ تورم
و كاهش رشد تورم 

روز گذشته وزير اقتصاد در مراسم 
گراميداشت روز جهاني تعاون از 
ادامه روند كاهشي نرخ تورم سخن 
گفت و با بيان اينكه روند تورم در 
ماه هاي اخير كاهشي شده است، 
وعده داد كه در ماه هاي آينده نرخ 
تورم كاهش يابد. دژپسند تأكيد 
كرد كه سه نوع تورم سالانه، نقطه 
ب�ه نقط�ه و ماهان�ه داري�م ك�ه 
خوشبختانه تورم ماهانه با 0/8 درصد كاهش، روند كاهشي در پيش 
گرفته است. اين اظهارات در حالي است كه واقعيات بازار كالاهاي 
مصرفي حكايت ديگري دارد. مصرف كنن�دگان روزانه با افزا يش 
قيمت ان�واع كالاهاي مصرف�ي و خدماتي مواجه مي ش�وند و اين 
افزايش قيمت ها با كاهش نرخ تورمي كه وزير اقتصاد از آن سخن 
مي گويد چندان منطبق نيست. دراين خصوص گفت و گويي با رئيس 
ا نجم�ن اقتص�اد اس�لامي، دكتر ميث�م موس�ايي انج�ام داديم: 
آيا افزايش روزانه قيمت كالاها و مواد مصرفي با اظهارات 
اخير وزير اقتصاد مبني بر كاهش 0/8درصدي تورم ماهانه 

در سال جاري قابل توجيه است  يا خير ؟
كاهش نرخ تورم با كاهش رشد تورم دو موضوعي است كه دچار خلط 
مطلب شده است. وقتي نرخ تورم مثبت است به آن معنا است كه قيمت 
كالا و خدمات در مقايسه با مدت مشابه قبل افزايش يافته و اين نرخ در 
ايران هرگز كاهشي نبوده است. در طول يكسال و نيم گذشته، به طور 
متوسط قيمت كالاهاي مصرفي 2/5 برابر افزايش يافته به عبارت ديگر، 
25۰ درصد تورم ايران رشد داشته است. در اين مدت طبقه متوسط و 
حاشيه نشين شهري خدمات و كالاي مصرفي شان را 2/5 برابر سال هاي 
قبل گرانتر خريداري كرده اند و فاصله طبقاتي شان از ثروتمندان بيشتر 
شده اس��ت. اظهارات وزير اقتصاد مبني بر كاهش ۰/8 درصدي تورم 
ماهانه درسال ۹8 به آن معني است كه دولت توانسته آهنگ رشد تورم 
را كند تر كند. به عنوان مثال اگر در ارديبهشت افزايش قيمت كالايي 
۱۰ درصد بوده با كنترل عرضه و تقاضا اين افزايش قيمت در خرداد ماه 
به ۹ درصد رسيده است. دژپسند اميد وار است كه با كنترل بازار بتواند 

اين نرخ افزايشي را تا پايان سال كاهش دهد. 
 صاحبنظران آمار ارائه شده از سوي بانك مركزي و مركز 
آمار ايران را چندان درست و دقيق نمي دانند،نظرشما در 

اين خصوص چيست ؟
س��بد كالايي كه بانك مركزي و مركز آمار ايران براساس آن نرخ تورم 
را مي س��نجند براي تمام اقشار جامعه يكس��ان نيست؛يعني شاخص 
اندازه گيري بايد اصلاح ش��ود تا اع��داد ي كه به عن��وان مرجع اعلام 
مي شود و گاهي مبناي اتخاذ تصميمات اقتصادي دولت است درست تر 
و دقيق تر تعيين شود. تمام اقشار جامعه به يك نسبت ضرر نمي بينند 
و ثروتمندان در اين ميان س��ود مي برند. اقشار كم درآمد تورم بيشتر، 

متوسط تورم كمتر و مرفهين اصلًا تورمي ندارند. 
به عنوان مثال، سهم مسكن در اقشار مختلف، متفاوت است. مستأجرها 
س��هم بيش��تري از درآمد ماهانه ش��ان را بابت اجاره خانه و مس��كن 
مي پردازند و خانه دارها كه اجاره اي نمي پردازند، عدد مسكن در سبد 
كالايي شان كمتر اس��ت و در س��بد هزينه ثروتمندان و مرفهين كه 
املاك و مستغلات بس��ياري دارند، اين عدد به صفر مي رسد و در اين 
بخش، انتقال ثروت از فقرا به ثروتمندان جابه جا مي ش��ود. اين مثال 
در مورد س��اير اقلام موجود در س��بد هزينه خانوار صدق مي كند، اما 
بانك مركزي و مركز آمار كش��ور سال هاس��ت كه براساس يك قانون 
نانوشته شاخص هايي را براي خودش��ان تعيين كردند و به رغم تأكيد 
اقتصاد دانان، اين اقلام هرگز تغيير نكرده و ثابت هس��تند. متأس��فانه 
دولت در بحث تخصيص يارانه به تمام اقش��ار جامعه نيز دچار اشتباه 
آماري شد و سال هاست كه اين اشتباه را ادامه مي دهد. كساني كه بايد 
يارانه دريافت كنند در واقع خيلي كمتر از جمعيت يارانه بگيران فعلي 
هستند. سالانه حدود 2۰ هزار ميليارد تومان به چهار دهك ثروتمند 
جامعه يارانه تعلق مي گيرد كه اين مبلغ خود به اندازه يكسال بودجه 
عمراني كشور است. معلوم نيست اين سياست ها تا كجا قرار است ادامه 
پيدا كند؟بروز نوسانات ارزي و به تبع آن افزايش نرخ تورم در ماه هاي 
گذشته باعث شده اس��ت تا بس��ياري از اقتصاددانان نسبت به كاهش 
قدرت خريد اقشار ضعيف تر مردم هش��دار دهند؛ مسئله اي كه البته 
دولت با دادن بسته غذايي با عنوان »سبد كالا« سعي در جبران آن دارد 

كه متأسفانه كار بيهوده اي است. 

 ۴۰۰هزار ميليارد تومان خانه خالي
در تهران!

ت�ا زمان�ي ك�ه س�امانه اطلاعات�ي ب�ازار مس�كن ايج�اد 
نش�ود، هي�چ كنترل�ي ب�ر س�وداگري نخواهي�م داش�ت. 
افش��ين پروين پور در گفت وگو با تس��نيم با اش��اره به اينكه سازوكار 
مشخص شناسايي خانه هاي خالي در كشور وجود ندارد، اظهار كرد: با 
اخذ ماليات، مالكان خانه هاي خالي از سكنه كه به دليل سوداگري آنها 
را وارد بازار نمي كنند مجبور مي شوند اين قبيل واحدهاي مسكوني را 
به بازار عرضه كنند. وي تأكيد كرد: در شرايط سخت اقتصادي كنوني 
كه قيمت ها در بازار مس��كن بالاست بايد س��امانه اطلاعاتي را در اين 
بخش تشكيل دهيم؛ تا زماني كه اين كار را انجام ندهيم، هيچ كنترلي 

بر سوداگري نخواهيم داشت. 
كارش��ناس اقتصاد مسكن يادآور ش��د: بر اس��اس قانون وزارت راه و 
شهرسازي بايد سال ۹4 سامانه املاك و اسكان را راه اندازي مي كرد، 
اما سازمان ملي زمين و مسكن در آن زمان اين كار را انجام نداد تا امروز 

ابزاري براي شناسايي خانه هاي خالي در اختيار نداشته باشيم. 
پروين پور پيش تر نيز ب��ا بيان اينك��ه »مطابق آمار مرك��ز آمار ايران 
هم اكنون 2/6 ميليون واحد مسكوني خالي در كشور داريم كه از اين 
تعداد واحد مسكوني بيش از 5۰۰ هزار واحد در تهران قرار دارد«، گفته 
بود: خانه هاي خالي ظرفيت بزرگي در كشور به شمار مي رود كه معطل 
مانده و بايد هرچه سريع تر به چرخه مصرف وارد شود. اين واحدهاي 
مسكوني ثروت ملي هس��تند و عقلاني و اصلًا درست نيست ظرفيت 
عظيم اين چنيني بلااستفاده بماند. كارشناس اقتصاد مسكن با تصريح 
به اينكه اين ظرفيت در كشور قابل جايگزيني نيست، افزود: نبايد دولت 
اجازه دهد مثلًا فردي 5۰ دستگاه واحد مسكوني داشته باشد و آنها را 

خالي نگه دارد تا بعداً با قيمت هاي بالا به فروش برساند. 
پروين پور با ابراز اينكه بحث خانه هاي خالي بايد از چرخه انحصار خارج 
ش��ود، گفت: در دنيا با ابزار ماليات بر خانه هاي خالي اجازه نمي دهند 
واحد مس��كوني خالي بماند؛  زمين متعلق به همه است و نمي توانيم و 
نبايد اجازه داد در اين بخش انحصار به وجود آيد. وي با اشاره به اينكه 
ارزش خانه هاي خالي در تهران بيش از 4۰۰ هزار ميليارد تومان برآورد 
شده است، اظهار كرد: چنانچه خانه هاي خالي با يك نرخ مؤثر شناسايي 
و از آنها ماليات دريافت ش��ود به طور قطع قيمت مس��كن 5۰ درصد 

كاهش خواهد يافت.

دبير جامعه حسابداران اعلام كرد
 اختصاص ارز دولتي به ۱۷۰۰ شركتي
كه صورت مالي شان مشخص نيست! 

درپي افشاي اسامي شركت هايي كه در نيمه نخست سال گذشته 
ارز دولتي گرفته وكالايي وارد نكردند، دبير كل جامعه حسابداران 
از تخصيص ارز دولتي به ۱۷00 شركت در سال جاري پرده برداشت و 
تأكيد كرد: صورت هاي مالي اين شركت ها نيز حسابرسي نشده است. 
دولت در س��ال ۹7 بي��ش از 2۰ ميلي��ارد دلار ارز به ن��رخ دولتي به 
واردكنندگان اختص��اص داد و مابه التفاوت ن��رخ ارز آزاد و دولتي به 
جيب دلالان رفت. تعدادي از اين افراد دلارهايي را كه با نرخ ارز دولتي 
گرفته بودند در بازار با نرخ ارز آزاد به فروش رساندند و تعدادي نيز به 
ازاي دريافت ارز، كالايي وارد كش��ور نكردند. به گفته امير خجس��ته، 
نماينده مجلس، 2۰۰ ش��ركت  صوري براي گرفتن ارز دولتي در سال 
گذشته راه اندازي شده و سود بردند. تصور مي شد رسانه اي شدن اين 
اخبار و جار و جنجالي كه در س��ال ۹7 به راه افتاد موجب مي شود كه 
دولت و وزارتخانه هاي مربوطه در تخصيص ارز دولتي در سال جاري 
دقت و حساسيت بيشتري به خرج دهند، اما اظهارات دبير كل جامعه 
حسابداران در روز گذشته از واقعيت ديگري حكايت دارد. محمد علوي 
در همايش آشنايي با سازوكار ثبت و استفاده از اطلاعات صورت هاي 
مالي در رتبه بندي فعالان اقتصادي گفت: ما نظارت مالي سيس��تمي 
را از سال ۱۳۹6 شروع كرديم. منبع اصلي نظارت يكپارچه داده هاي 
مالي در صورت هاي مالي بنگاه هاس��ت ك��ه مي توان ب��ر مبناي آنها 

تصميم گيري كرد. 
 علوي افزود: نظارت كلان مالي ب��ا روش كاغذي نمي تواند آرمان هاي 
سيستمي يكپارچه و نظام مند را محقق كند. در بنگاه هاي ما مديريت از 
مالكيت جدا نيست و اين موضوع چالش هاي اساسي به وجود مي آورد، 
به همين دليل ما ب��راي اعتباردهي درس��ت چاره اي ج��ز يك نظام 

سيستمي يكپارچه نداريم. 
وي اظهار داشت: بدون نظام سيس��تمي يكپارچه يك بنگاه مي تواند 
صورت هاي مالي مختلف داشته باشد و با توجه به موقعيت هاي مختلف 
از يكي از آن صورت هاي مالي اس��تفاده كند. در س��ال گذشته تعداد 
زيادي از ش��ركت هايي كه ارز دولتي گرفتند صورت هاي مالي ش��ان 
حسابرسي نشده بود. امسال هم ۱7۰۰ شركت كه به آنها ارز اختصاص 

يافت، صورت هاي مالي شان حسابرسي نشده بود. 
دبير كل جامعه حسابداران رسمي كشور گفت: تا امروز از نظارت كاغذي 
هيچ نتيجه اي نگرفته اي��م و در نتيجه مجبوريم به س��مت نظام هاي 
سيستمي گام برداريم، چراكه بستر كاغذي در كل دنيا منسوخ شده و 
علاوه بر اين معني ندارد كه يك ذي نفع اطلاعات را به صورت دستي و 

كاغذي به نهادهاي مختلف ارائه كند. 
وي تأكيد كرد: اين همه انرژي كه در حوزه حسابرسي كاغذي شركت ها 
صرف شد يك پسماند مالي بود كه ما آن را در اين چرخه قرار داديم كه 

بتوانيم از آن استفاده كنيم. 
علوي ادامه داد: اگر منافذ عدم نظارت بس��ته ش��ود شركت ها مجبور 
مي شوند تك دفتره كار كنند و داده ها قابل اتكا تر مي شود و اين موضوع 
فس��اد را كم مي كند. بايد بدانيم كه با بگير و ببند به كنترل حساب ها 

نمي رسيم. 
او با اشاره به حسابرسي يك ماهه صورت هاي مالي گفت: بايد فرآيند 
تهيه صورت هاي مالي تحت نظارت باشد نه محصول نهايي. پيشنهاد ما 

به حاكميت اين است كه رويكرد فرآيند نگر داشته باشد. 
دبير كل جامعه حسابداران رسمي كشور با اشاره به فسادهاي ناشي از 
عدم شفافيت گفت: هر جا كه فسادي مي شود مي گويند مگر نظارت 
مالي وجود نداشته است ولي ما اعتقاد داريم اين نظارت نبايد كاغذي 

باشد، بلكه بايد توسط سيستمي يكپارچه انجام شود. 
وي با بيان اينكه لازم است سامانه اي جامع اطلاعات بازرگانان و بنگاه ها 
را ثبت كنند، اظه��ار كرد: در حال حاضر مرجعي وج��ود ندارد كه آن 
اطلاعات به آن اظهار شود و براي رتبه بندي اعتباري از آن بهره گيري 
شود، اما س��امانه جامع اطلاعات صورت هاي مالي )جام( مي تواند اين 

مشكل را حل كند. 
وي اضافه كرد:. صورت هاي مالي مهم ترين س��ند براي بررسي اعتبار 
شركت ها است. از طريق صورت هاي مالي ش��فاف مي توان فهميد به 
يك شركت ارز 42۰۰ توماني بدهيم يا خير. از همين طريق مي توانيم 
بفهميم به شركت اجازه صادرات بدهيم يا ندهيم. اين سامانه رفتارهاي 
بازرگانان به صورت سيستمي ثبت مي كند و به بازرگانان رتبه اعتباري 
مي دهد. ما در زمان تخصيص ارز، وام و مسائل ديگر از آن رتبه اعتباري 
بهره گرفته شود. از اين طريق فردي كه صرفاً از اختلاف ارز سود برده و 
وارد كننده واقعي نبوده در اين سيستم حذف خواهد شد و به او ارزي 
تخصيص داده نمي شود. و صادركننده اي كه ارز را به چرخه اقتصادي 

كشور بازنگردانده از طريق اين سيستم صادراتش محدود مي شود. 
........................................................................................................................

تأمين قطعات از ساير كشورها
رئيس اتاق مشترك ايران و كره جنوبي با بيان اينكه مذاكرات براي 
همكاري دو شركت لوازم خانگي كره اي به نتيجه نرسيده است، گفت: 
سيس�تم مالي ايران و كره جنوبي قطع اس�ت و فعلًا قطعات مورد 
ني�از توليد ل�وازم خانگ�ي از كش�ورهاي ديگر تأمين مي ش�ود. 
حسين تنهايي، رئيس اتاق مش��ترك ايران و كره جنوبي در گفت وگو 
با فارس در مورد ادامه همكاري دو شركت لوازم خانگي كره جنوبي با 
ايران گفت: متأسفانه مذاكرات براي همكاري دو شركت لوازم خانگي 

كره اي با ايران به نتيجه نرسيده است. 
رئيس اتاق مش��ترك اي��ران و كره جنوبي افزود: به رغ��م علاقه مندي 
كره اي ها براي همكاري با ايران، اما مس��ئولان دو شركت لوازم خانگي 

كره اي به دليل تحريم هاي امريكا حاضر به همكاري با ايران نشدند. 
وي بيان داشت: دو شركت لوازم خانگي كره اي 25 برابر بيشتر نسبت 

به ايران با امريكا روابط تجاري دارند. 
رئيس اتاق مشترك ايران و كره جنوبي بيان داشت: سيستم مالي ايران 
و كره جنوبي قطع است و گشايشي براي برقراري ارتباط با شركت هاي 
لوازم خانگي كره اي ايجاد نشد. تنهايي بيان داشت: فعلًا قطعات مورد 

نياز توليد لوازم خانگي از كشورهاي ديگري تأمين مي شود.

بهناز قاسمی

وزير اقتصاد از مديري�ت كنترل تورم خبر داد 
اما در ماه های اخير هي�چ اقدام قابل تأملی در 
بدنه دولت به جز چند پيش نويس و طرح ديده 
نشده است. كارشناسان كاهش تب قيمت   ها و 
تورم را در عمل نتيجه كاهش تقاضای مردم در 
اثر گرانی های اخير و كوچك شدن سبد خانوار 
مردم می دانند. هرچند كه عامل روانی ثبات نرخ 
ارز از سوی بانك مركزی را نبايد ناديده گرفت.

وزير امور اقتص��ادي و دارايي گف��ت: دولت به 
كمك تمام ابزارها و امكاناتي كه در اختيار دارد 
و با سياستگذاري ها و اقدامات كلان اقتصادي، 
تورم را مديريت مي كند و مانع از اين مي شود كه 
افزايش يابد،اما معلوم نيست اين سياستگذاري ها 
كدامند به خصوص آنكه طرح هاي اين وزارتخانه 
هنوز در مرحله پيش نويس و طرح هايي است كه 
يا به كابينه هيئت دولت نرس��يده يا در دس��ت 

بررسي است. 
فرهاد دژپسند در حاشيه گراميداشت روز جهاني 
تعاون و بيست و پنجمين س��الگرد تأسيس اتاق 
تعاون كش��ور در جمع خبرنگاران گفت: ما يك 
آمار نقطه به نقطه و يك آمار منتهي به ۱2 ماهه 
داريم و طبق اعلام رئيس سازمان برنامه و بودجه 
و سخنگوي دولت آمار تورم ماهانه روند كاهشي 

پيدا كرده است. 
وي تصريح كرد: اين روند كاهشي نشان مي دهد 

كه به سمت مديريت تورم در حركت هستيم. 
وي اف��زود: در حال حاضر با پديده ش��وم تحريم 
ظالمانه، نابخردانه و خلاف عرف بين المللي مواجه 
هستيم و در كنار آن يك پديده ميمون داريم كه 
به بخش تعاون مربوط مي شود و آن اهتمام دولت 
براي واگ��ذاري تصدي هاي اقتص��ادي به بخش 

غيردولتي به خصوص تعاوني هاست و اين دو بال، 
شاهراهي براي تغيير و تحول در نگاه به اقتصاد و 

تعاوني ها باز مي كند. 
وزير اقتصاد با بيان اينكه يكي از بحث هاي جدي 
براي عبور از تحريم افزايش نقش مردم در اقتصاد 
و شكل گيري اقتصاد مردم بنيان است، اضافه كرد: 
در اين مس��ير، اقتصاد مقاومتي با رويكرد مردم 
بنيان تشكيل مي ش��ود و تعاوني ها به اين دليل 
كه شكل انحصاري در ذات خود ندارند بايد مورد 

توجه قرار گيرند. 
وي تصريح كرد: در دوران تحريم، دش��من ورود 
كالاي اساسي را با موانع مواجه مي كند و در اين 
شرايط، تعاوني ها هستند كه مي توانند اين تهديد 
را به فرصت تبديل كنند و براي برون رفت از اين 

شرايط وارد صحنه شوند. 
   حضور مردم فقط در كاهش تقاضا است؟ 
اين اظه��ارات وزير ام��ور اقتص��ادي و دارايي در 
حالي است كه معمولاً سهم مردم در برنامه هاي 
اقتصادي و به خصوص تعاوني ها كمتراز 6 درصد 
اس��ت و پيش��تر نيز رئيس اتاق تعاون با انتقاد از 
عملكرد دولت تنها از آنها خواسته بود كه به قوانين 
عمل كنند و كمك مالي و غير مالي ديگري از آنها 

نمي خواهد. 
معمولاً مس��ئولان به جاي برنامه ريزي دقيق در 
تحقق فرمان ام��ام )ره( در واگذاري امور به مردم 
در روز تعاون و در ح��د همين حرف هاي تكراري 
تنها به افزايش س��هم تعاوني ها در اقتصاد اشاره 
مي كنن��د. به نظر مي رس��د كه دول��ت دوازدهم 
در ح��وزه تصميمات جديد در ح��وزه برون رفت 
از وضعيت موج��ود و ايجاد تح��ول و تحرك در 
اقتصاد از راه درون زايي بسيار كند تر از دوره قبل و 

دولت هاي قبلي است، بنابراين ادعاي كنترل تورم 
با روش مديريت دولتي بسيار عجيب است. زيرا 
مردان اقتصادي عمدتاً تورم را نتيجه ورود تقاضا 
يا انحراف يارانه ها اعلام كرده اند بي آنكه برنامه اي 

براي اين موضوع ها طراحي كرده باشند. 
و تنها دولتمردان همواره از مردم مي خواهند كه 
تقاضاي خود را كنترل كنند. نگاهي به داس��تان 
شكر، خودرو، سيب زميني و. . هم بيانگر آن است 
كه تمركز مديريتي وزرا بيشتر معطوف به گفتار 
درماني و تقاضاي نخريدن كالا از مردم اس��ت در 
حالي كه ادامه اين روند بي ش��ك در اش��تغال و 
توليد آثار منفي به جاي خواهد گذاش��ت و نبايد 
دولتمردان اين كاهش تورم فعلي را نتيجه تدبير 

خود و دوام دار تلقي كنند. 
براس��اس اعلام مركز آمار براي سال ۹7، بخش 
صنعت كشور رش��د منفي ۹/6 درصدي را تجربه 
كرده اس��ت و در واقع اين موضوع نه تنها نشان از 
كاهش شديد ميزان س��رمايه گذاري و آب شدن 
قدرت خريد مردم است و همين موضوعات تورم را 
كنترل كرده است نه تدابير وزرا در كنترل تورم از 

طريق عرضه بيشتر كالاها. 
   تدبير براي ب�ازار اجاره نه ب�ازار خريد و 

فروش ! 
به عنوان مثال وزير راه و شهرسازي چندي پيش 
در شرايطي كه مسكن به ركود سنگيني فرو رفته 
و معاملات بيش از 6۰ درصد سال گذشته كاهش 
يافته ) س��ال قبل هم افت قابل توجهي داشتيم( 
گفت: متقاضيان خريد مسكن در شرايط هيجاني 
ايجاد شده، خويش��تن داري كنند و تا آرام شدن 

اوضاع خريد نكنند. 
نكته جالب اين اس��ت كه اين روزه��ا مردم نه 

دغدغه ب��ازار خريد و فروش كه ب��ا بحران بازار 
اجاره بها مواجه هستند. اجاره بهايي كه متأسفانه 
به شكل غير متعارفي بالا رفته و فشار بسياري 
به م��ردم وارد آورده طوري ك��ه در واكنش به 
اين نوع اظهارات وزي��ر اقتص��اد و در تماس با 
روزنامه مي گويند: اظهارات وزرا نشان از فاصله 
مسئولان از مردم است وگرنه اعلام كنترل تورم 
در زماني كه مستأجران درگير چانه زني سخت و 
تأمين منابع براي اجاره بها هستند، نبايد چنين 

حرف هايي زد. 
  در مغازه بايستم يا دم گاز؟ 

 همين رويه را نيز مي توان در رفتار وزير پيشين 
بهداشت وقتي كه خطاب به شهروند پناه آورده به 
او گفت: » خودت بمال « يا وزير جهاد كشاورزي 
در روزهاي اخير مشاهده كرد كه در حاشيه جلسه 
هيئت دولت در پاسخ به پرسشي درباره افزايش 
2۰۰ درصدي قيمت سيب زميني نسبت به سال 
گذشته گفته بود: توزيع كه دست ما نيست. ما بايد 

درِ مغازه ها بايستيم؟
و شهروندي خوش ذوق در پاسخ به اين ادعاي وزير 
گفته بود: » نه! شما پاي گاز وايستا سيب زميني ها 

رو چيپس كن من بروم قيمت ها را كنترل كنم.«
اين نوع اظهار نظر ه��ا اگر چه مي تواند نش��ان از 
اختلاف عميق حوزه مأموريتي تعريف شده وزير 
جهاد كشاورزي با وزارت صمت باشد، اما از سوي 
ديگر بيانگر توان برنامه ريزي و عملياتي در حوزه 
مقابله با تورم اين وزرا و باور مردم به نقش كارهاي 

وزرا در كنترل تورم را به نمايش مي گذارد. 
   تورم رواني رو به كاهش است 

يك كارش��ناس اقتصادي درباره عملكرد وزرا در 
حوزه كنترل تورم گفت: اي��ن روزها دولتي ها به 
گونه اي منسجم مي خواهند تلقين كنند كه مردم 
در توهم هستن، يكي ديگر از اعضاي كابينه گفته 
تورمي كه ريشه رواني داش��ت در حال فروكش 

كردن است!
اش��اره اين كارش��ناس به دكتر نوبخت است كه 
كه چندي پيش او هم به اس��تناد كاهش آهنگ 
رشد قيمت ها و نرخ تورم نقطه به نقطه در حاشيه 
جلس��ه ديروز هيئت دولت درباره شاخص هاي 
اقتصادي كش��ور بعد از اعمال تحريم هاي امريكا 
تصريح كرده بود: بعد از نوسان در بازار ارز كه بيشتر 
هم جنبه رواني داشت، با كاهش ارزش پول ملي 
مواجه شديم اما بعد از اينكه سياست هاي نظام در 
حوزه  سياس��ت خارجي مشخص شد در مسائلي 
مثل ارزش پول ملي، رش��د اقتصادي و نرخ تورم 
به ثبات رسيديم. هر چند هنوز وضعيت مطلوبي 
نداريم، رش��د تورم كه در ماه گذشته ۳/4 درصد 

بود، اكنون به۰/8 درصد كاهش يافته  است. 
 به عبارت بهتر همان طور كه تا حدودی نوبخت 
نيز به آن اش��اره كرده بيش از هر چيزي كاهش 
تورم نقطه به نقطه نه حاصل عملكرد و برنامه هاي 
عملياتي دولتمردان، بلكه كاهش تورم انتظاري و 
از آن مهم تر كاهش قدرت خريد مردم و در نتيجه 
كاهش تقاضا اس��ت كه نمي توان آن را به عنوان 
مديريت مناسب دولت تعبير كرد به خصوص كه 
افزايش حقوق كارمندان و كارگران متناس��ب با 

ميزان تورم تحميلي نبود.

تورم را  با گرانی كنترل كردند!
 كارشناسان كاهش تب قيمت   ها و تورم را نتيجه كاهش تقاضای مردم 

در اثر گرانی های اخير و كوچك شدن سبد خانوار می دانند

مهران    ابراهيميان 
  گزارش   یک

تجهي�زات  واردات  س�ازوكار  س�ريع تر  هرچ�ه  باي�د 
تولي�د ارز رمزه�ا تعري�ف ش�ود ت�ا بت�وان ب�ر اس�اس آن 
هزينه ه�ا را ب�رآورد ك�رده و ب�راي آن مالي�ات برق�رار كرد. 
ابراهيم احمدي، كارشناس حوزه برق در گفت وگو با مهر با اشاره 
به اينكه پيش��نهاد وزارت نيرو براي محاسبه نرخ صادراتي تعرفه 
برق توليد ارز رمزها در حالي تقديم هيئت وزيران شده اس��ت كه 
ورود دستگاه هاي توليد ارز ديجيتال به كشور غيرقانوني و قاچاق 
بوده و هيچ س��از و كار قانوني براي توليد اي��ن ارزهاي ديجيتالي 
وجود ندارد، گفت: به عبارتي ديگر وقتي تعريف قانوني براي ورود 
دس��تگاه هاي مورد نياز بارگذاري اين ارز رمزها به كش��ور وجود 
ندارد، هر دس��تگاهي با هر كيفيتي و با هر مي��زان مصرف برقي 
وارد كشور مي شود؛ چراكه هيچ استانداردي براي نظارت و پايشي 

دستگاه هاي وارداتي نيست. 
وي ادام��ه داد: برنامه ري��زي و تأكي��دات مس��ئولان وزارت نيرو 
نشان دهنده آن است كه سياست صحيح و ايده آل مديريت مصرف، 
سرلوحه اقدامات اين وزارتخانه قرار دارد؛ چراكه به نظر مي رسد اين 

مجموعه به عنوان متولي صنعت برق كشور به نيكي دريافته است 
كه منابع توليدي برق كش��ور محدود و نياز ب��ه مصرف نامحدود 
است، بنابراين بايد مصرف را مديريت و آن را صرف بخش مولد كشور 
كنيم. توليد همراه دريافت ماليات تا با قرار گرفتن در پازل اقتصاد 

كشور درآمدزايي به همراه داشته باشد. 

احمدي گفت: با در نظر گرفتن اينكه برقي كه صرف توليد نش��ده 
و درآمد آن صرف توسعه اقتصادي نش��ود جز هزينه و ايجاد فشار 
عايدي براي كشور ندارد، در حال حاضر كه كشور با محدوديت در 
منابع مالي براي توسعه توليد برق رو به رو است حتي اگر برق مورد 
استفاده اين واحدها بر اس��اس تعرفه صادراتي محاسبه شود، در 
صورتي كه زيرساخت هاي توليد برق كشور توسعه نيابد، گرهي از 

مشكلات صنعت برق باز نمي كند. 
اين كارشناس صنعت برق بهترين روش مديريتي توليد ارز رمزها را 
تعريف  ساز و كار قانوني براي آن دانست و اظهار داشت: در صورتي 
كه قانونگذاران يك چارچوب براي واردات دستگاه هاي مورد نياز 
توليد ارزهاي ديجيتالي تعريف كنند، اس��تانداردهاي نظارتي نيز 
ش��كل گرفته و نظام مالياتي نيز مي تواند براي آن ترسيم شود. از 
سويي ديگر دولت مي تواند با اعطاي تسهيلات، فعالان اين حوزه را 
تشويق به توليد برق مورد نياز خود كند، اين در حالي است كه در 
چنين شرايطي مي توانيم برخوردهاي قهري را براي مبارزه با برق 

دزدي در اين حيطه داشته باشيم.

جاي خالي قانون درمديريت مصرف برق ارز رمزها

در شرايطي    انرژی
كه ايران در 
ح�وزه نفتي ب�ا برخ�ي محدوديت ها و 
فرصت ه�ا دس�ت وپنجه ن�رم مي كند، 
دولت راهكار ج�ديدي را براي بهب�ود 
ش�رايط فعل�ي اع��لام ك��رده كه بر 
اس�اس آن هر كش�ور ق�درتمندي كه 
تم�ايل داشته باش�د با ايران كار كند، 
م�ي توان�د براي دو تا سه سال آين�ده 
كن�د.  را پيش خري�د  اي�ران  نف�ت 
به گزارش »ايسنا«، محمد علي خطيبي 
- كارشناس ارش��د حوزه انرژي - درباره 
ام��كان پيش ف��روش نفت اي��ران گفت: 

معمولاً قراردادهاي نفتي به صورت يك 
ساله منعقد مي شود و تاكنون قراردادي 
را كه عمر آن بيش از يكسال باشد، كمتر 
ديده ايم، اما اينكه يك كش��ور براي دو تا 
سه س��ال نفت را پيش خريد كند، امري 
شدني اس��ت، اما در واقع در بازار جهاني 

نفت مرسوم نيست. 
وي با اشاره به اهميت امنيت انرژي اظهار 
كرد: اين مس��ئله يك موض��وع مهم براي 
كشورهاي خريدار انرژي است كه بتواند با 
ايجاد سازوكارهايي امنيت انرژي خودشان 
را بالا ببرند و مي ت��وان گفت كه اين اقدام 
مي تواند در اين مسئله بسيار كارساز باشد، 

اما بايد به اين موضوع توجه كرد كه در حال 
حاضر نيز مي ت��وان در بورس انرژي تا حد 

زيادي امنيت انرژي را ارتقا داد. 
اين كارشناس ارش��د حوزه انرژي درباره 
انعقاد قرارداد س��ه يا چهار ساله آن هم به 
صورت فيزيكي تأكيد كرد: از نظر ارتقاي 
امنيت انرژي اين موضوع مي تواند به نفع 
كشورهاي مصرف كننده و از نظر تضمين 
ف��روش نيز مي توان��د به نفع كش��ورهاي 
توليد كننده باش��د، اما بايد به اين مسئله 
نيز توجه كرد كه در ش��رايط تحريم فعلي 
ايران، نمي توان روي اين پيشنهاد حساب 

زيادي باز كرد. 

وي افزود: اين پيشنهاد مي تواند در آينده 
ش��رايط خوبي را ب��ه وج��ود آورد، اما در 
ش��رايط فعلي، بازار در حالت اش��باع قرار 
دارد و كش��ورهاي خري��دار نگراني بابت 
تأمين انرژي ندارند و اگر نگراني نيز براي 
قيمت نيز وجود داشته باش��د، مي توانند 
اين مسئله را با ورود به بورس تا حد زيادي 

متعادل كنند. 
به گفت��ه خطيبي اگر ش��رايط فعلي بازار 
نفت معكوس شود و كشورها نگران تأمين 
انرژي باشند، قطعاً از اين پيشنهاد استقبال 
خواهد ش��د و مي توان نتايج مثبت آن را 

دريافت كرد. 

راهكار دولت برای كسب درآمد

پيش فروش نفت ايران به كشورهاي قدرتمند

طرح: تسنيم

  نيرو

آگـهی مـزایده امـلاك


